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قبل از اینکه وارد بحث مس�ائل فنی وزنه برداری شویم 
در مورد دیدار چند روز گذشته تان با مقام معظم رهبری 

صحبت کنید؟ 
  با اين همه اتفاقات بد، ديدار با رهبر انقلاب زيباترين اتفاق ممكن بود. 
در اين مدت به لحاظ روحي خيلي خوب نبودم اما از زماني كه به من 
گفتند بايد در اين ديدار حضور يابم خيلي خوشحال بودم. بالاخره 
اتفاق بزرگي است و نصيب هر كسي هم نمي شود. در آن ديدار من 
و تعدادي از ملي پوشان به رسم يادبود تابلويي مزين به نام و تصوير 
شهدا را به حضرت آقا تقديم كرديم. پس از آن بود كه از حضرت آقا 
انگشترشان را به عنوان يادگاري خواس��تم كه با متانت و مهرباني 
هميشگي آن را به من هديه دادند. من اصلًا تصور نمي كردم روزي 
انگش��تر آقا را هديه بگيرم. در آن لحظه حس فوق العاده اي داشتم 
چراكه هديه ايشان انگيزه مضاعفي به من داد. امروز كه اين انگشتر 
را دارم احس��اس مي كنم از تمام مدال هايي كه تا به حال گرفته ام 
باارزش تر اس��ت. حضرت آقا در آن جلس��ه براي من و بقيه بچه ها 
دعا كردند و آرزوي موفقيت كردند و فرمودند: »حقيقتاً خوشحال 
مي شوم وقتي مي بينم كه شما ورزشكاران و قهرمانان افتخارآفرين 
ايران اس��لامي، براي حمايت از مردم مظلوم فلسطين به هيچ وجه 
در ميادين بين المللي نماينده هاي رژيم صهيونيستي را به رسميت 
نمي شناسيد و با اينكه ش��انس مسلم كسب مدال هستيد به خاطر 
اعتقادات والاي ملت بزرگ خود، نظام و انقلاب اسلامي از رويارويي 
با ورزشكاران آنها خودداري مي كنيد. بي شك اين مهم براي ما از هر 
افتخار و مدالي ارزشمندتر است‹‹. آنچه مهم است اينكه من از ديدن 
حضرت آقا بسيار ذوق زده ش��ده بودم، هميشه دوست داشتم يك 
يادگاري از ايشان داشته باشم و خدا را شكر مي كنم كه اين فرصت 
فراهم شد و الان يك يادگاري از ايشان دارم. البته من بار اولم نبود 
كه به ملاقات رهبري مي رفتم. دفعه قبل چفيه رهبرم را خواس��تم 
كه لطف كردند و با مهرباني به من هديه دادند و حالا انگشترشان را 

دادند. احساس مي كنم واقعاً ايشان به من لطف خاصي دارند. 
هفت ماه دیگر تا المپیك باقي مانده است. شرایط شما 

چطور است؟
در حال حاضر در كرمانشاه هستم. قرار اس��ت انشاءالله از چند روز 
ديگر استارت تمرينات را در اينجا بزنم. به نظرم شرايطم خوب است 
و در حال حاضر مشكل و مصدوميتي ندارم اما به هر حال بايد براي 
المپيك هر چه زودتر تمريناتم را شروع كنم. البته قبل از مسابقات 
جهاني امريكا كمي از ناحيه آرنج مصدوم بودم كه قبل از شروع اين 

مسابقات مصدوميتم برطرف شد و هم اكنون آمادگي خوبي دارم. 
چطور شد در اردو شرکت نکردید؟

من پس از جلسه اي كه با آقايان مرادي و توكلي داشتم به اين نتيجه 
رسيدم كه فعلًا خودم تمريناتم را پيگيري كنم تا از شرايط ايده آل 
دور نمانم. البته مي دانم سخت است اما به هر حال من هم مشكلات 
خاص خودم را دارم. م��ن ماه ها در اردو بودم و واقعاً از اين ش��رايط 
خسته ش��ده ام. وزنه بردار تازه كاري نيستم كه به خاطر تيم ملي در 
اردوها خوش��حال باشم هر چند به تيم ملي كش��ورم عرق دارم و با 
افتخار برايش وزنه مي زنم اما قبول كنيد كه شرايط اين گونه خيلي 
بد است و من براي مسابقات جهاني امريكا چند اردوي پشت سر هم 
را برگزار كردم اما الان هفت ماه تا المپيك مانده و واقعاً تصور اينكه 
دوباره از الان در اردو و دور از خانواده باشم برايم خيلي خيلي سخت 
است. براي همين اس��ت كه با برنامه ريزي مس��ئولان فعلًا در اردو 
نيستم. من هر كاري هم انجام دهم كسي مرا نمي بيند. تا زماني كه 

انگيزه لازم را به دست نياورم به اردوي تيم ملي 
ملحق نمي شوم چون اصلًا انگيزه ندارم. 

مدتي هم اردو برگزار نشد، در واقع 
این تعطیلي به سود شما شد.

ببينيد با دست خالي نمي توان كاري كرد. الان 
همه منتظر هستند ببينند ما در المپيك چه 
كار  مي كنيم اما وقتي مثل مس��ابقات جهاني 
امري��كا نتيج��ه نمي گيريم همه صدايش��ان 
در مي آي��د اما الان هي��چ كس س��راغي از ما 
نمي گيرد. به نظر م��ن كاري كه آقاي مرادي 
انج��ام داد ب��دون غ��رض ورزي ب��ود چراكه 
مشكلات زياد اس��ت و نمي توان دست خالي 
كاري كرد. اردوها نيازمند پول است. از طرفي 
كميته المپيك مي گويد بودجه فدراسيون هاي 
مدال آور را داده اما از طرفي فدراسيون مي گويد 
نداده، واقعاً دست خالي نمي توان كاري كرد. به 
نظر من آقاي مرادي در آن لحظه بهترين كار 
ممكن را كرد. وقتي حاشيه در تيم ملي باشد 
نمي توان درس��ت تمرين كرد و اين وضعيت 
باعث بالا رفتن مصدوميت ها مي شود. اگر آن 
اردو هم عقب نمي افتاد من باز هم به تمرينات 
نمي رفتم چون اصلًا آمادگي لازم را ندارم. فعلًا 
ترجيح مي دهم خودم تمرينات��م را پيگيري 

كنم. 
در اردوي بعدي شرکت مي کنید؟

واقعاً نمي دانم. اصلًا معلوم نيست. الان به لحاظ 
روحي در وضعيت خوبي قرار ندارم. دوس��ت 
دارم در كنار خانواده ام باش��م و ب��ه كارهاي 
عقب مانده ام رس��يدگي كنم اما به هر حال به 
احتمال زياد در اردوهاي بعدي هم نيس��تم. 
البته بايد ببيني��م تا آن موقع چه مي ش��ود. 
مس��ئولان بايد بدانند ورزشكاري كه سهميه 
المپيك گرفته يك س��ري انتظارات دارد كه 

بايد برآورده شود. 
ولي در مس�ابقات جهاني مسئولان 
فدراس�یون براي شما س�نگ تمام 

گذاشتند.
بحث من آقاي مرادي نيست. بله در مسابقات 
جهاني امريكا پاداش مدال طلا را به من دادند 
در حالي كه من نقره گرفت��ه بودم اما بايد اين 
طرف قضيه را هم ديد. من بودم كه توانس��تم 
پرچم كشورم را به اهتزاز درآورم. اگر من نبودم 
ايران با توجه به امتيازاتي كه كسب كرده بود 
فقط سه سهميه مي گرفت اما مدال نقره من 

باعث شد پنج سهميه بگيريم. 
پس اینکه گفته مي شد قهر کرده اید 
و عدم حضورتان در اردوها به خاطر 
عدم حمای�ت مس�ئولان اس�ت را 

تکذیب مي کنید؟
قهر ك��ه نك��رده ام، هم��ان اول ه��م گفتم با 
هماهنگ��ي اي��ن كار را انج��ام دادم و در اردو 
شركت نكردم. من اگر فقط جسمم در اردوها 
باش��د نتيجه مثبتي نه عايد من مي ش��ود نه 
نصيب تيم ملي. من بايد طوري پشت وزنه قرار 
بگيرم كه بتوانم با تمام نيرو وزنه بزنم فارغ از هر 
گونه دغدغه فكري. اينكه مي گوييد حمايت 
واقعاً حرف درس��ت و بجايي است. متأسفانه 
تمام حرف هايم جنبه تكراري پيدا كرده مگر 
تا چند سال مي توان گفت مسئولان حمايت 
نمي كنند و انتظارات را برآورده نمي كنند؟ مگر 
من چيز زيادي مي خواهم؟ من فقط انتظارات 
يك ملي پوش المپيكي مدال آور را دارم. ببينيد 
من در دو دوره قبلي مس��ابقات جهاني براي 
كش��ور مدال آور بودم اما متأسفانه مسئولان 
هيچ اهميتي به اين قضيه ندادند. همين چند 
ماه پيش من در مسابقات جهاني امريكا مدال 

نقره جهان را گرفتم اما به نظر شما براي كسي 
مهم بود؟ اصلًا كسي از ما يك تشكر خشك و 
خالي كرد؟ متأسفانه همه فقط از ما توقع دارند 
اما كسي حالي از ما نمي پرسد. من همانطور كه 
براي كشور مدال كسب مي كنم انتظار دارم كه 
مسئولان براي من هم ارزش قائل شوند. براي 
من مهم است كه بدانم مسئولان ارزش كارم را 
مي دانند يا نه. من تاكنون چهار مدال جهاني 
و يك م��دال المپيك گرفته ام ام��ا هيچ كدام 
تأثيري بر روند كاري من نداشته است. زماني 
كه يك ورزشكار ش��رايط مالي خوبي نداشته 
باشد چطور مي تواند تمريناتش را ادامه بدهد؟ 
وزنه برداري رشته پرهزينه اي است و ما بايد از 
نظر مالي تأمين شويم تا با آرامش تمرينات را 

دنبال كنيم. 
پس هر چن�د وانم�ود مي کنید قهر 

نکرده اید اما قهر هستید؟
شما اسمش را هر چه مي خواهيد بگذاريد. من 
با كس��ي تعارف ندارم و حرف دلم را رو راست 
مي زنم. دلگرم نيستم و دلم نمي خواهد با اين 
وضع وزنه بزنم. مسئولان بايد بدانند ورزشي 
چون وزنه برداري هزينه زيادي دارد. مگر من 
چند سال ديگر مي توانم وزنه بزنم؟ اگر الان به 
فكر خودم نباش��م كي بايد باشم؟ من همين 

الان هم از زندگي ام عقب هستم. 
از شرایط تیم ملي بگویید بخصوص از 
زماني که مرادي آمده. آیا اوضاع بهتر 

شده است؟
ببينيد قطعاً بهتر ش��ده. من كس��ي بودم كه 
در تمام دوره رضازاده در اردوها و مس��ابقات 
حضور داش��تم و الان هم دارم اما انصافاً قابل 
قياس نيس��ت. نه اينكه بگويم قبلًا خيلي بد 
بوده اما الان ش��رايط خيلي خوب است. الان 

گفت و گو با کیانوش رستمي مرد المپیکي تیم ملي وزنه برداري

  انگشتر آقا از تمام مدال هایم باارزش تر است

سالن تمرينات خيلي بهتر شده، شرايط اسكان و خورد و 
خوراك به مراتب بهتر شده و تمرينات هم بسيار شاداب 

برگزار مي شود. 
پ�س از نتایج ضعی�ف تیم ملي در مس�ابقات 
جهان�ي امری�کا فدراس�یون تصمی�م گرفت 
تغییراتي را در کادر فني به وجود بیاورد. فکر 

مي کنید این اتفاقات به صلاح بوده است؟
بله حتماً همين طور اس��ت. ما چ��ه بخواهيم و نخواهيم 
نتوانستيم انتظارات را در مسابقات جهاني برآورده كنيم. 
البته انتظار زيادي از آن تيم هم بي مورد بود. توكلي چند 
ماه است كه تيم را تحويل گرفته و به نظر من به لحاظ فني 
بسيار خوب كار مي كند اما بضاعت فعلي ما همين است. 
همه اين انتقادات به خاطر اين است كه ما در امريكا نتيجه 
نگرفتيم اما واقعيت اين اس��ت كه ما بهداد را نداشتيم و 
محمد پور هم نبود و س��هراب هم محروم ب��ود. پس اين 
انتظار بي جايي است كه همه دارند و فكر مي كردند ما با 
اين تيم ناقص بايد قهرمان مي شديم. در آن مسابقات من 
فقط بايد مدال مي گرفتم كه گرفتم. توكلي هيچ مشكلي 
ندارد و فعلًا بهترين گزينه براي المپيك است. به اعتقاد 
من كادرفني عملكرد بس��يار خوبي داشته و كساني كه 
هم اكنون از آنها ايراد مي گيرند از بعد فني مسائل را نگاه 
نمي كنند و تجربه كافي را ندارند. زماني كه وزنه بردار در 
توانش نيست وزنه را بالا ببرد كادر فني مقصر آن نيست. 
توكلي چه بايد انجام مي داد كه نداده؟ تمام اين ايرادات 
فقط بهانه است. بهانه هايي كه هميشه هست. كسي كه 
بيرون گود نشس��ته از اوضاع داخلي تيم بي خبر است و 

فقط انتقاد مي كند. 
در مس�ابقات جهاني امریکا صحبت از گوش 
نکردن حرف مربي بود و انتخاب وزنه توس�ط 

خود وزنه بردار. آیا این موضوع صحت داشت؟
به نظر من در اين بين كساني باعث شدند تا حاشيه هايي 
به وجود آيد و گرن��ه اوضاع اين طور كه ش��ما مي گوييد 
نبود. تعامل و رفاقت در ورزش حرف اول را مي زند. وقتي 
مربي با ملي پوش دوست است ديگر حاشيه نيست البته 
در امريكا سر انتخاب وزنه يك سري صحبت بود اما نه به 
اين شدت. يك مربي در آن لحظه بهتر از هر كسي مي داند 
كه وزنه بردار چه وزنه اي مي توان��د بزند و اگر وزنه دلخواه 

وزنه دار نبود نبايد گلايه اي به وجود  آيد. 
به غیر از تغیی�ر و تحول در کادر فني بیش�تر 

ملي پوشان هم از تیم کنار گذاشته شدند .
ببينيد وقتي رئيس فدراسيون با توجه به تمام فشاري كه 
رويش است حمايت همه جانبه اي از سرمربي اش مي كند 
در عوض يك س��ري انتظارات دارد. در واقع مرادي همه 
چيز را به عهده توكلي گذاشته است و توكلي حالا بيشتر 
از قبل احساس مسئوليت مي كند. توكلي الان هشت ماه 
است كه با بچه ها در اردوهاي مختلف كار مي كند و همه 
جوره از وضعيت آنها آگاه است و بهتر از هر كس مي داند 
كه آيا مي تواند در اين مدت باقي مانده تا المپيك بچه ها را 
به مرز آمادگي برساند يا خير. براي همين است كه برخي 
را از تيم كنار گذاشت و نتوانست ادامه دهد. به نظر همه 
اين كار ها فقط براي موفقيت وزنه برداري در المپيك است. 
همه ما تلاش مي كنيم در المپيك بهترين نتيجه ممكن 
را به دست آوريم. چند سال پيش در لندن ما در بهترين 
شرايط ممكن به سر مي برديم. سجاد انوشيرواني هم بود 

اما حالا فقط من هستم. 
از سلیمي خبر دارید؟ وضعیتش چطور است؟ 

بله من و بهداد دوستان بسيار خوبي براي هم هستيم. من 
در مسابقات جهاني اگر بهداد كنارم بود قطعاً نمي گذاشتم 
آن وزنه از دس��تم بيفتد. من هنوز حس��رت آن لحظه را 
مي خورم اما نمي دانم چرا آن اتفاق افتاد. باور كنيد وقتي 
مسابقات سنگين وزن شروع شد دلم خيلي گرفت چون 
بهداد اگر بود هيچ كس نمي توانست عرض اندام كند. در 
واقع نبود او باعث بالا رفتن روحيه حريفان ش��ده بود اما 
اميدوارم بهداد خيلي زودتر برگردد. بهداد الان ش��رايط 
بسيار حساسي دارد. هر روز فيزيوتراپي مي كند و تمرينات 

ويژه اي را انجام مي دهد. او الان حتي به راحتي نمي تواند 
خوب راه برود در صورتي كه همي��ن الان مربيان ما از او 
انتظار طلا دارند. اين در حالي است كه هيچ حمايتي از ما 

ندارند و توجهي نمي كنند. 
فکر مي کنید حریفان اصلي ات در المپیك چه 

کساني باشند؟
مس��ابقات جهاني امريكا همه بودند. آن مسابقات نشان 
داد كه ما براي المپيك ريو كار س��ختي پيش رو داريم. 
متأسفانه در چند سال اخير تنها من و بهداد سليمي در 
مسابقات حضور داشتيم و مدال آوري مي  كرديم كه همين 
موضوع نشان مي دهد وزنه برداري ما در آينده با مشكلاتي 
روبه رو است. در وزن من چيني ها و روس ها حريفان اصلي 
هستند. در المپيك بهترين هاي جهان با يكديگر رقابت 
خواهند ك��رد و هيچ حريفي زنگ تفريح نيس��ت و براي 
كسب مدال وارد ميدان مي شود و در اين بين وزنه برداري 
مي تواند پيروز ش��ود كه حواسش خيلي جمع باشد. من 
نبايد كاري به كسي داشته باش��م چون اين طوري فقط 
دغدغه ذهني ام را بيشتر مي كند و تمركز را از من مي گيرد 

پس بايد فقط و فقط به فكر تمريناتم باشم. 
پس ان شاءالله باید منتظر مدال آوري شما در 

المپیك باشیم؟
به شخصه به المپيك ريو اميدوار هستم. البته راه سختي 
پيش رو دارم. هدفم اين است كه هم به مدال طلا برسم و 
هم ركورد المپيك و جهان را در آنجا بشكنم. اما المپيك 
ميدان بزرگ مبارزه است و ما به حمايت نياز داريم. من 
بايد در اين م��دت تمريناتم را به ص��ورت اصولي انجام 
دهم. شرايط بسيار سخت است ضمن اينكه بايد مراقب 
مصدوم نشدن هم باشم. من چند ماه پيش از ناحيه آرنج 
با آسيب ديدگي روبرو بودم هر چند الان خوب هستم اما 
به هر حال بايد مراقب باشم. بارها گفته ام مدال آ وري در 
المپيك بزرگ ترين هدف من در زندگي است اما در حال 
حاضر با اين ش��رايط هيچ انگيزه اي براي تمرين كردن 

ندارم و خودم تمرين مي كنم. 
فک�ر مي کنید از ملي پوش�ان چه کس�اني در 

المپیك مي توانند مدال آوري داشته باشند؟ 
ببينيد من نبايد اين سؤال شما را پاسخ دهم. مربيان بهتر 
مي توانند در اين باره صحبت كنند اما طبيعتاً بهداد گزينه 
اول است. اگر سهراب مرادي هم بتواند در مسابقات باشد 
قطعاً تأثير گذار است. البته وزنه برداري بستگي به شرايط 
خاص دارد اما به هر حال آقاي توكلي با نفراتي كه انتخاب 
كرده سعي دارد بيش��ترين مدال آوري را داشته باشد هر 
چند خيلي سخت اس��ت اما امكان پذير اس��ت ولي اگر 
واقع بينانه صحبت كنيم ركورد برخي از ملي پوشان خيلي 

خوب نيست لذا اميدي هم به آنها نبايد داشته باشيم. 
از رکورد شکني گفتید. دو بار به رکورد جهان 
حمله کردید که نا موف�ق بودید، فکر مي کنید 

در المپیك رکورد جهان را بزنید؟
خيلي دوست داش��تم در امريكا ركورد ش��كني كنم اما 

نشد. تا به حال دو بار اين كار را كرده ام كه موفق نبوده ام 
اما مي دانم كه اين ركورد ش��كني دور از دسترس نيست 
براي همين است كه تا به حال در مسابقات مهم اين كار 
را كرده ام اما در فكر هس��تم كه اين ركورد را در المپيك 
ريو جابه جا كنم. اميدوارم موفق شوم. در تمرينات بارها 
220 كيلوگرم را كه دو كيلوگرم بالاتر از ركورد جهان است 
جابه جا كرده ام اما وزنه برداري ورزشي ركوردي است و به 
هيچ عنوان نمي توان در آن پيش بيني درستي داشت. در 
يك لحظه غفلت تمام ت��لاش چندين ماه از بين مي رود. 
البته من در امريكا وزنه 2۱۸ كيلو را بالاي س��ر بردم اما 

چون خطا كردم مورد قبول داوران واقع نشد. 
انتقادات زی�ادي از مس�ئولان وزارت ورزش 
و کمیت�ه المپی�ك داش�تید اما اش�اره اي به 

فدراسیون نکردید؟
همه مي دانند كه فدراسيون مشكلات مالي بسيار زيادي 
دارد اما تا آنجا كه مي دانم تا حد توانش از همه وزنه برداران 
حمايت كرده است اما وزنه برداري رشته پرهزينه اي است 
و ما براي ادامه فعاليت نياز به حمايت داريم. من اگر الان 
انتقاد نكنم فردا خيلي دير است. من الان هر حرفي مي زنم 
فقط براي خودم نيس��ت بلكه براي وزنه برداري اس��ت و 
سربلندي كشور. نبايد همه چيز را شخصي ديد، بالاخره 
مشكلاتي هست كه بايد مرتفع شود وگرنه بعداً افسوس 

همين لحظات از دست رفته را مي خوريم. 
ب�ا ای�ن صحبت ه�ا پ�س  زن�گ خط�ر براي 

وزنه برداري به صدا درآمده است؟
من فقط نظ��رم را مي ده��م. معتقدم قبل از مس��ابقات 
جهاني امريكا اين زنگ خطر به گوش رسيد. به هر حال 
رتبه پانزدهمي در دنيا در ش��أن ايران نبود اما مي گويم 
با اين نفرات كس��ب پنج س��هميه كار بزرگي بود. ما اگر 
مي خواهيم موفق شويم بايد تيمي در قد و قواره تيم اصلي 
داشته باشيم وگرنه وزنه برداري رشته پر خطري است و 
آسيب ديدگي هم زياد دارد. بايد نفراتي باشند كه در اين 
مواقع به كمك بيايند. ايران ضعيف ترين نتيجه چند سال 
اخير را به دس��ت آورد و بايد گفت همان موقع زنگ ها به 
صدا در آمد اما گويا مسئولان نشنيده اند كه الان هم هيچ 

حمايتي نمي كنند. 

    وحید صابري
هر چند در مسابقات جهاني امریکا نتوانست هت تریك کند و براي سومین بار مدال طلاي جهان را از 
آن خود کند اما همچنان یکي از امید هاي کسب مدال طلا در المپیك ریو به حساب مي آید. وزنه بردار 
کرمانشاهي که در المپیك لندن مدال برنز گرفت این روزها حال و روز خوشي ندارد، اردوي وزنه برداران 

در حال سپري شدن است اما او غایب این اردوست. کیانوش رستمي فقط از بي مهري مسئولان خارج از 
فدراسیون گلایه مند است؛ مسئولاني که در ایام مسابقات فقط از او انتظار مدال آوري دارند ولي امروز 
خبري از آنها نیست. وزنه بردار ۸۵ کیلوگرم کشورمان بي انگیزگي را عامل اصلي و بلاي جان ورزش 

مي داند و معتقد است تا زماني که بي انگیزگي اش بر طرف نشود به اردوها بر نخواهد گشت. 

 من و تعدادي از ملي پوش�ان به رس�م 
یادبود تابلویي مزین به نام و تصویر شهدا 
را به حضرت آقا تقدی�م کردیم. پس از 
آن بود که از حضرت آقا انگشترش�ان 
را به عن�وان ی�ادگاري خواس�تم که با 
متانت و مهرباني همیشگي آن را به من 
هدیه دادند. من اص�لًا تصور نمي کردم 
روزي انگش�تر آقا را هدی�ه بگیرم. در 
آن لحظه ح�س فوق العاده اي داش�تم 
چراکه هدیه ایش�ان انگی�زه مضاعفي 
به من داد. امروز که این انگشتر را دارم 
احس�اس مي کنم از تم�ام مدال هایي 
که تا به حال گرفته ام باارزش تر اس�ت

خیلي دوست داشتم در امریکا 
رکورد شکني کنم اما نشد. تا به 
حال دو بار این کار را کرده ام که 
موفق نبوده ام اما مي دانم که این 
رکورد ش�کني دور از دسترس 
نیست براي همین است که تا به 
حال در مسابقات مهم این کار را 
کرده ام اما در فکر هستم که این 
رکورد را در المپیك ریو جابه جا 
کن�م. امی�دوارم موفق ش�وم


